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ACTA núm. 1/2019 
 

ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA D’ECONOMIA, 
HISENDA I COMERÇ DEL DISTRICTE DE LES CORTS 

 
A Barcelona, essent les 18:35 hores del 11 de desembre de 2019, es reuneix la 
Comissió Consultiva d’Economia, Hisenda i Comerç del Districte de les Corts a la Sala 
del Consell del Districte, situada a la planta primera de la seu, a la plaça Comas, 18, 
sota la presidència de la consellera Sra. Irene Morales Morales, a la qual hi assisteixen 
els consellers membres, Sr. Manuel Becerra Hormigo, Sra. Lucia Garcia Carretero, Sr. 
Mario Fco. Campelo Castro, Sr. Josep Ma. Gebelli Isart, Sr. Ivan Condés Sangenís, Sr. 
Javier Edrosa Pérez, Sra. Sonia Reina Sánchez i Sr. Javier de Erausquin Marsal, la 
Sra. Sara Jaurrieta Guarner, Gerent del Districte de les Corts, la Sra. Cristina Suñé 
Ruiz, Directora de Serveis Generals del Districte de les Corts, assistits per la 
secretària, Sra. Meritxell Cusí i Pérez. 
 
Excusen la seva absència els regidors adscrits, Sra. Janet Sanz Cid, Sr. Jordi 
Castellana Gamisans, Sra. Maria Luz Guilarte Sánchez i Sra. Francina Vila Valls, i el 
conseller el Sr. Xavier Cañigueral González. 
 
Assisteixen en el públic el Sr. Eduard Català, el Sr. Alejandro Arias, el Sr. Pedro 
Alonso, el Sr. Daniel Fernández Comadran, el Sr. Ivan David del Club Esportiu 
Mediterráneo i la Sra. Adela Agelet. 
 
La presidenta de la Comissió, Sra. Irene Morales Morales, obre la sessió fent esment 
de l’ordre del dia:  
 
INFORMAR sobre el pressupost general de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 
2020. 
 
La presidenta de la Comissió, Sra. Irene Morales Morales, cedeix la paraula a la gerent 
del districte, la Sra. Sara Jaurrieta Guarner per informar de la proposta de pressupost 
per aquest any 2020. Comença l’exposició amb una primera presentació genèrica dels 
pressupostos del conjunt de la ciutat que es presenten amb un objectiu de reduir les 
desigualtats i actuar davant de l’emergència climàtica. Primerament, presenta la 
proposta d’ingressos de l’Ajuntament de Barcelona que a l’any 2020 es preveu 
ingressar 2.971 milions d’euros amb un creixement d’un 12%, el que representaria un 
increment de 317 milions d’euros en part per l’augment de la transferència corrent de 
l’Estat, al voltant d’uns 130 milions d’euros. En el camp de les despeses, la previsió de 
2.971 milions d’euros, que representa també un creixement d’un 12%, amb 323 milions 
d’euros d’augment. Segueix indicant que el capítol 2 i en el capítol 4 tenen un 
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creixement d’un 6,9% i d’un 5,6%. Si se sumen capítol 2 i 4, es passaria, en conjunt, 
de 1.744 milions en el 2019 als 1.806 milions en el 2020. Comenta que s’han escollit 
els capítols 2 i 4 perquè són els capítols en els que en els districtes tenen la capacitat 
d’articular la despesa de forma directa o mitjançant les entitats. 
 
La gerent segueix entrant a parlar del pressupost del Districte de les Corts. En primer 
lloc, indica que en el conjunt de despeses hi ha un augment del pressupost del 2020 
en 17 milions d’euros que suposa un creixement del 7% en global. Pel que fa a capítol 
1 creix un 13% per qüestió dels increments salarials regulats per la llei. Per altra 
banda, pel que fa a capítols 2 i 4 creix en conjunt un 5,10%.  
 
Segueix indicant que en les dues següents diapositives hi ha les diferències de capítol 
2 i 4. Fa referència a una exposició anterior, fent la reflexió que es fa pesat entendre 
els creixements i baixades perquè hi ha hagut aquest any un canvi pel que fa a la 
concepció en l’aplicació de la llei de contractes, per una banda, i, per altra banda, per 
regular les activitats que es porten a terme essencialment des de la vessant de serveis 
a les persones mitjançant cultura, o mitjançant activitats com el pis de vida autònoma, 
les quals en compte d’estar regulades per capítol 2, s’han fet convenis i subvencions 
que han passat a capítol 4. Per tant, en capítol 2 es veuran baixades importants 
perquè passen a regular-se per capítol 4. Per exemple, es fa referència a les veus de 
l’ànima del Monestir de Pedralbes, al pis de vida autònoma tutelat pel qual es fa 
conveni, el reforç escolar amb el banc solidari o l’ampliació del Concurs Internacional 
de Música. Per altra banda, hi ha un augment de capítol 2 per la concessió de serveis 
de Tomasa Cuevas que passa a regular-se per gestió directa, amb béns i serveis.  
 
Segueix la seva exposició entrant en xifres més gruixudes, fixant-se en les dades que 
presenten la variació. Per exemple, en el programa de Protecció i Millora del Medi 
Ambient, indica una finalització del 86% que respon a la finalització de les activitats de 
la superilla Sant Ramon, o, per exemple, recordant que aquest és un pressupost 
prorrogat del 2019, per tant, hi ha temes que venien del 2018. Pel que fa a Promoció 
Social, creix un 32% per prestacions a gent gran i nou concurs de promoció de dones i 
joves. També indica que es dona un descens important d’un 39% en l’Atenció a 
Persones amb Discapacitat, on el conveni de vida autònoma passa a capítol 4, 
suposant aproximadament uns 40.000 euros o, per exemple, Protecció de la Salubritat 
Pública s’ajusta a les necessitats del districte. Es dona una reducció important dels 
serveis complementaris d’educació, que també passa al conveni de banc solidari en 
reforç escolar passant a Capítol 4. En quant a Promoció Cultural hi ha ampliació de 
Circorts el que fa que creixi més d’un 100% tenint previst l’aplicació del Pla de Millora 
de Cultura. La gerent segueix avançant en la seva presentació indicant que el 
creixement del 24% del Capítol 2 d’Instal·lacions d’Ocupació del Temps Lliure es deu 
al que s’ha comentat en el canvi de model de gestió del Centre Tomasa Cuevas, que 
de concessió de serveis passa a contracte de serveis. I l’augment del 23% en les 
Festes Populars, que millora els actes festius a les Corts i licitacions de serveis 
complementaris i auxiliars. També indica que hi ha un creixement important del 128% 
en la Promoció i Foment de l’Esport, el que ve de la dinamització de l’espai públic i 
esportiu de Bederría. La gerent passa a comentar la Participació Ciutadana a on es 



 
 

dona un descens de quasi un 70% que respon a que a capítol 4 les Veus de l’Ànima i 
la Jove Orquestra, l’ampliació del conveni amb el CIM.  
I pel que es refereix a l’Atenció als Ciutadans, indica que hi ha un increment del 19% 
per a nous projectes que es volen dur a terme al llarg del 2020 com el nou portal de 
transparència-web al districte o la implantació de senyalèctiques específiques a 
diferents equipaments del districte. Finalment, es refereix a la Gestió del Patrimoni que 
presenta un augment del 19%, que significa una xifra important pel seu valor absolut, 
respon a l’obertura a gener 2018, al tractar-se de pressupost prorrogat, de la Biblioteca 
Montserrat Abelló i, per tant, s’arrossega l’increment propi de la partida de 
subministraments, que representen pràcticament la meitat. Indica que es troben altres 
elements contemplats per al 2020 com l’ampliació i habilitació de la ludoteca Guitard 
com a ludoteca inclusiva o d’insonorització d’una part del Jazz d’algun Centre Cívic.  
La gerent continua la seva exposició entrant a capítol 4, fent referència a les partides 
més rellevants com l’Atenció a les Persones Discapacitades, tenint en compte 
l’augment de 40.000 euros ja comentats que corresponen al pis d’autonomia per 
persones amb discapacitat intel·lectual. També es troben els serveis complementaris 
en educació, conveni en reforç escolar, que passa de capítol 2 a capítol 4. En 
Promoció Cultural es té el conveni de la Jove Orquestra i les Veus del Monestir entre 
altres que responen a l’augment del 30%. Pel què fa a les Instal·lacions d’Ocupació del 
Temps Lliure, baixa en un 30% conseqüència del Centre Tomasa Cuevas que es veu 
en el capítol 2. Comenta novament la disminució de Promoció i Foment de l’Esport en 
5.000 euros que correspon a la finalització del conveni amb CET10 amb els monitors 
que acabava aquest any. Finalment indica que pel què es refereix a Administració 
General la reducció del 74% correspon al nombre d’alumnes de FP Dual que aquest 
any passarà a ser una contractació; fins ara eren 3 i per adaptació i compatibilitat 
d’horaris aquest any es contracta a un alumne que farà al districte la seva pràctica de 
la formació professional. Comentar que l’augment del 30% respon a la convocatòria 
del conveni Oriol Canals i també a noves línies que, segons les normes de regulació 
ciutadana i noves millores de participació com casal de barri la Mercè.  
Informa que es té la despesa dels capítols 2 i 4, que en conjunt el seu increment és de 
139.113 euros, suposant increment del 5% en conjunt. Comenta com es distribueix 
aquest increment, trobant, en primer lloc un 43% de tot el que representa manteniment 
d’edificis i subministrament i, en segon lloc, una xifra més o menys similar d’increment 
en serveis socials i promoció social, en la gestió d’equipaments per a infants, en la 
promoció de joventut i gent gran. I, en tercer lloc, en menor quantitat, pavimentació i 
serveis de caràcter general. Pel que fa a capítol 2 i 4, tant de despesa corrent 
(despesa directa) com si es fa mitjançant entitats, convenis, concessions, etc. pel que 
fa a com es distribueixen tenint en compte que són els dos capítols que fan funcionar 
el dia a dia de l’administració del districte, es veuria que un terç de tot el que es gasta 
en aquestes partides en el districte va adreçat a la neteja viària i a l’enllumenat públic, 
per tant, als carrers i al funcionament del conjunt de la via pública i el seu 
manteniment. En segon lloc, es troben els serveis socials i promoció social, per tant, 
tot el que fa referència a les franges d’edat de la gent jove, gent gran, promoció a les 
dones, persones amb discapacitat; el que correspon més a la branca de serveis 
personals i els seus programes. I, en tercer lloc, es troba el propi de manteniment 
d’edificis i de subministraments d’aquests edifici. Això seria el gruix juntament amb 



 
 

l’apartat de cultura, centres cívics i les festes populars. Segueix comparant el conjunt 
dels districtes de la ciutat, el districte de les Corts presenta un increment del 5% en 
capítol 2 i 4, representant el segon districte amb més increment, el que permet reduir 
les diferències respecte altres anys i altres districtes. Per últim, la gerent explica que el 
Pla d’Inversió Municipal està pendent d’aprovació però sí que hi ha algunes partides 
de capítol 6, les quals estan dedicades a inversió i a nous projectes, concretament 
1.195.633 que sí que han estat aprovades. S’han llistat aquestes partides aprovades 
essent la primera d’elles una que anava direccionada a unes pistes poliesportives per 
al seu cobriment però que es va desestimar. Tot i així, com que aquest import es va 
aprovar es dedicarà a l’àmbit esportiu. També es troba el monument a la presó de les 
dones, el qual s’inaugurarà aquest proper dissabte. Les obres d’adequació de l’Espai 
Jove de les Corts que estan en marxa pel que fa a l’estructura per import de 226.000 
euros. Segueix indicant que es troben tres partides més: una de 65.000 euros per 
manteniment de la via pública i per a la redacció de projectes, tant pel que fa al pla de 
manteniment integral com pels propis equipaments de les Corts. Pel que fa als estudis 
previs del Pla Director de la Maternitat hi ha una reserva de 40.000 euros. I per a la 
redacció final del projecte de la Caserna de la Guàrdia Urbana hi ha un import de 
17.000 euros. També indica que hi ha un import de 300.000 euros corresponents a 
l’Escola Anglesola que aquest any finalitza les obres. I, per últim, indica que hi ha una 
reserva aprovada de 253.000 euros per als vestuaris del complex esportiu d’Arístides 
Mallol, que s’estima poder fer les obres durant el proper estiu, ja que és quan hi ha 
menys activitat en el centre esportiu. 
La gerent dona per acabada la presentació del pressupost, agraint la presència als 
assistents. 
 
La Sra. Irene Morales obre el torn de paraula sobre el tema de pressuposts. 
 
En primer lloc, intervé la Sra. Adela Agelet que vol preguntar sobre els monitors. La 
gerent li respon que és perquè s’acaba el projecte que hi havia amb Serveis a les 
Persones. El Sr. Xavier Cubells li indica que era un projecte pilot del qual havien de 
sortir-ne una generació de persones formades com a monitors esportius. Comenta que 
aquesta promoció ha finalitzat i es disposa d’aquestes persones formades per poder 
entrar a treballar a diferents espais. Tots ells han fet les hores de pràctiques i han 
agafat experiència amb la realització d’aquestes pràctiques, i la idea és anar-los 
incorporant a la vida laboral. Actualment, la capacitat que té la ciutat per absorbir 
persones amb aquesta situació i característiques és limitada, pel que el que es va 
avaluar amb l’Institut de Persones amb Discapacitat és que es faria una primera 
promoció, es veuria com funcionava quedant demostrat de que es pot fer i que 
representa un guany, ja que es dona una via més d’ocupació laboral a aquestes 
persones. Actualment, ja s’està treballant a altres nivells, com amb la Generalitat. 
La Sra. Agelet li pregunta si han fet alguna formació reglada tipus INEF. El Sr. Cubells 
li respon que no, que són persones que provenen d’escoles del propi districte. Han 
tingut una formació amb continguts d’una banda educatius en lleure i d’una altra 
banda, per conèixer els esports, la seva manera de funcionar, com s’han de fer, etc. 
 



 
 

Intervé el Sr. Alejandro Arias en referència al tema de la participació ciutadana. Li 
interessa saber en què consisteix aquesta partida ja que representa uns 290.000 
euros. 
Li respon la gerent indicant que la convocatòria de subvencions suposa més de 
200.000 euros d’aquesta partida. Li indica que del 2 al 30 de gener s’obre la 
convocatòria de l’any 2020 per a la presentació de les entitats que sol·liciten 
subvencions per a dur a terme les activitats. Aquesta partida suposa el gruix de 
pràcticament el 95% del pressupost del 2019, que va pràcticament de forma íntegra a 
les subvencions. 
 
Segueix la intervenció del Sr. Alejandro Arias preguntant sobre la participació que es fa 
des de l’Ajuntament per a projectes que cal ser votats. 
La gerent li respon que durant l’exercici del 2020 s’obrirà un procés de participació del 
pressupost. Quan s’obri aquest procés de participació del Pla d’Actuació Municipal, es 
podran proposar temes i elements d’una partida pressupostària per fer de nou. Per 
tant, quan es coneguin els terminis i es tingui més definit es publicarà i es donarà a 
conèixer. Es reservarà un import de diners per aquesta participació en pressupost 
directe. També hi ha el conveni Oriol Canals. 
 
Reprèn el torn de paraula la Sra. Adela Agelet que vol fer referència a l’existència 
d’elements de comunicació per als veïns pels quals demana si es poden ampliar i que 
si es faran quan es posi en marxa aquest procés, i, així li confirmen. 
 
La presidenta Sra. Irene Morales Morales pregunta si hi ha algun tema més a 
comentar. No havent més temes a tractar, la presidenta aixeca la sessió a les 18:50 
hores, del contingut de la qual, certifico. 
 
 
 
 
Vist-i-plau         
La presidenta       La secretària   
  
 
 
 
 
 
 
Sra. Irene Morales Morales     Sra. Meritxell Cusí i Pérez 
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